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OPENING REMARKS BY CHAIRWOMAN, MRS. JUSTICE WADE-MILLER

CHAIRWOMAN:

Good morning, everyone.  Mrs. Mulligan has asked to recall Mrs. Lister to deal with one thing, and I gave her permission to do so. 

Mrs. Lister, you're still sworn to tell the truth. 

WITNESS:


Thank you, Justice. 

SR. COUNSEL:

Thank you.  I apologize, Mrs. Lister. I was so wrapped up in what you were telling us I forgot all about the fact…I apologize.  I was so wrapped up in what you were telling us that I forgot about some photos that you had uncovered from your relevant time period. 

And so, what I'd like to do with you is have you take us through the photos, tell us what we're seeing and how it relates to your evidence.  Okay? 

WITNESS:


Yes, Ms. Mulligan.  Thank you.  I believe these were entered into the record yesterday as Exhibit AL64. 

SR. COUNSEL:

Thank you. 

WITNESS:


This is an archive photo collection that was provided to me by a dear friend by the name of Mr. Arthur Lee Ray.  Mr. Lee used to come to my house when I was younger with a suitcase of these old photographs.  And as I remembered him recently, he let me know that after his second heart attack he actually uploaded 700 archived photos to his Instagram profile to be left as his legacy. 

So, I then sorted through those files and arranged a collection that I thought were relevant to the Tucker's Town and St. David's appropriations. 

SR. COUNSEL:

Thank you.

WITNESS:


And the photos that you'll be seeing have been curated and captioned by Mr. Arthur Lee Ray. 

So, we'll begin with the Tucker's Town and surrounding areas.  This is an image from 1969.  This is Castle Island.
SR. COUNSEL:

Sorry; 1869?

WITNESS:


Sorry, 1869, thank you.  It's Castle Island and it shows the presence of many tents.  This is in St. George's Parish, Bermuda, and the photographer was Arthur Green. 

This next picture is from 1889.  It shows Tucker's Bay, Bermuda, and the photographer credit was Maria Canby Morris.  So, from there you can see the arable land and buildings that were there at that time. 

This next photo is from 1917.  It's a Bermudian family home, and the photographer was the Kilburn Brothers.  So, there you can see that it is a sophisticated stone building. 

SR. COUNSEL:

This is also in Tucker's Town?

WITNESS:


I can't speak to that; I'm not sure. 

SR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


In 1919 this photo was captured as a boatman working in Tucker's Town, and the photographer being Robert Swatton Platt. 

This next photo is of the Furness Bermuda Line from 1929, and this boat was the M.S. Motorship.  The photographer here was Wallace Robinson MacAskill. 

This next one features the Bermuda cigar store and the Furness Bermuda Line buildings along the Front Street circa 1930s.  It's the second building you can see there in the photo.

This next picture is from the 1930s.  It is a home in Tucker's Town, and this one was also taken by Mr. MacAskill.

This next photo is a guest house and hotel rate sheet during the 1930s.  So, at that time you can see that tourism was booming and there were quite a few options for tourists who were already coming to the island at that time. 

This picture is from the 1930s.  It's of the Castle Harbour Hotel and the Mid Ocean Golf Course in the Tucker's Town area.  So, this is what would have been built during the – after the expropriation – and you can see that many of the lands are actually empty. 

This is a postcard that has been captioned from the Furness cruise to Bermuda and the West Indies.  And this would have been aboard the Queen of Bermuda and the Monarch of Bermuda and the Ocean of Bermuda, representing the 1930s, '50s, and '60s. 

SR. COUNSEL:

And does… if we can just go back to that one...does that speak to anything related to your research and your conceptualisation of racial amnesia?  Does that postcard have any relevance? 

WITNESS:


Yes, most definitely.  Here we see our black Bermudians portrayed to be slavers and accommodating those white tourists as they've come to our shores, and you can definitely tell the economic difference and the power structure that's been inlaid there.

SR. COUNSEL:

And that's in the 1950s and ‘60s. 

WITNESS:


That's correct.  This is a postcard that they would send out.

SR. COUNSEL:

Thank you.

WITNESS:


This next photo is of a ticket that would have been for the Furness Bermuda Line.  It says, "Weekly sailings to Bermuda, $125 up plus tax. See your travel agent. Furness Bermuda Line, New York."

This photo is of the 1930s.  It's the Furness Bermuda Line sister-ships, the Queen of Bermuda to the left and the Monarch of Bermuda as well. 

This is a much closer-up picture of the Queen of Bermuda, which was originally launched in 1933.  However, this picture was taken much later, from the dry dock in Birkenhead in 1963.  This boat was retired in 1966 and sold for scrap metal, so that is some 40-plus years after the expropriation happened. 

This is another photo of the Ocean Monarch boat.  This is the inside of the Ocean Monarch boat during the 1950s.  So, as you can see, it is quite luxurious… as we flip through the next few photos as well.  This is the dining room of the same Ocean Monarch, and the movie theatre as well as the cocktail lounge. 

This is another photo that we see closer-up of the Castle Harbour Hotel.  It was used on a postcard in the 1950s.  As we well know, this hotel was opened by Furness Withy, who also then went to open on the Bermudiana Hotel. 

This is a picture of the first hole at the Castle Harbour Golf Course in Bermuda, and the photographer credit there is G. Bryant, and this is dated in 1971. 

We're now moving on to the St. David's area:  This is 1911.  We have a view from the St. David's Island lighthouse, showing the township of St. George's, from the photo credit of W.H. Wallace. 

1919, this is an arrowroot field in St. David's Island, in St. George's Parish at the time, from Robert Swatton Platt.  So, you can see that the agriculture was quite plentiful.

This next photo is the bridge that was opened in 1934 by Governor Sir Thomas Cubitt. 

This is the 1941 Longbird Island surrounding area that was turned in Kindley Airfield.  This is what we'd have heard would have been dredged to provide the area.  

This next photo is another aerial shot of Kindley Airfield from 1948.

And this is just one miscellaneous photo here, how you see black people portrayed in 1910; "On A Blind Street Postcard," it's called. 

And this will be the last image of my photo presentation this morning. 

SR. COUNSEL:

Thank you.

WITNESS:


Thank you.

SR. COUNSEL:

I don't have any questions arising from them.  Most speak for themselves.  I don't know if the Commissioners do. 

CHAIRWOMAN:

Thank you, Mrs. Mulligan.  Commissioners, do you have any questions based on the new evidence?  No questions. 

WITNESS:


Thank you.  Thank you very much. 

CHAIRWOMAN:

Commissioners have no questions.  Thank you, Ms. Lister.

WITNESS:


Thank you, Justice. 

SR. COUNSEL:

I wonder if we could have a brief recess before the next witness.  We need to re-group and we'd ask for maybe 10 minutes. 

CHAIRWOMAN:

How brief is brief?

SR. COUNSEL:

I would say 15 minutes should do it. 

CHAIRWOMAN:

Fifteen minutes? 

SR. COUNSEL:

Yes. 

CHAIRWOMAN:

Okay.  Fifteen minutes.  Thank you. 

SR. COUNSEL:

Thank you very much. 

BREAK X 15 MINUTES
CHAIRWOMAN:

Good morning everyone.  We…we'll begin now, and I'll remind Dr. Swan that he's still sworn to tell the truth. 

DR. SWAN:


Yes.

CHAIRWOMAN:

We'll just pick up where we left off yesterday.  Thank you, Dr. Swan.

DR. SWAN:


Thank you, Chief Justice. 

SR. COUNSEL:

Good morning, Dr. Swan. 

CHAIRWOMAN:

Good morning again.  We're ready to begin.  Would you kindly swear the witness?

(WITNESS, MR. STOVELL, IS SWORN IN BY MRS DYER-TUCKER)

JR. COUNSEL:

Good morning, Mr. Stovell.

WITNESS:


Morning.

JR. COUNSEL:

Mr. Stovell, could you give us your full name please, sir?

WITNESS:


My name is Eugene McNeil Stovell.  

JR. COUNSEL:

Thank you, Mr. Stovell.  And Mr. Stovell, any documents that you have in front of you, could you look through the first five pages, and confirm that this is in fact a five-page witness statement from yourself that was signed on the 27th of October, 2020?

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

Justice, if you could please enter this as Exhibit 1 for Mr. Stovell.  Sorry, Justice if we can enter the five-page witness statement of Mr. Stovell as Exhibit 1, so that could be ES1.

CHAIRWOMAN:

It is so entered as Exhibit ESS1.

JR. COUNSEL:

Thank you, Justice.  Next, Mr. Stovell, you have provided us with some Exhibits.

WITNESS:


What's that?

JR. COUNSEL:

The exhibits on your next page.

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

Yes.  And can you confirm again that this is your signature that's placed here?  

WITNESS:


Yes, it is.  

JR. COUNSEL:

Thank you.  So Mr. Stovell, if we could go through these pictures, and Justice, we can enter them as an Exhibit thereafter, but allow Mr. Stovell to go through them first and explain what each document is.  So Mr. Stovell, could you let us know what this first document is?

WITNESS:


This document?

JR. COUNSEL:

Yes, the one that's headed with Eugene McNeil Stovell.

WITNESS:


Oh, okay.

JR. COUNSEL:

Yes, please, sir.  

WITNESS:


That's a genealogical line to my great-great-great grandfather.  

JR. COUNSEL:

Okay.  So, Josiah Smith will be your three times great grandfather?

WITNESS:


Three times great grandfather.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we go onto page number 2.  Can you tell us who this person is in this picture?

WITNESS:


This is my great-grandfather, Mr. Samuel Ferguson Stovell.

JR. COUNSEL:

Thank you.  And continuing on to page 3?
WITNESS:


This here is my great step-grandmother who is the wife of my great grandfather.

JR. COUNSEL:

And could you let us know, I see in the foreground is your step great-grandmother.  Who is that in the right-hand side in the picture?

WITNESS:


Well, me…that's me…the baby is me at the age of one.  And back of me, if you look behind him, you'll see my great-grandfather Samuel Ferguson Stovell.

JR. COUNSEL:

Okay.  And could you let us know the name of your great step-grandmother.

WITNESS:


Julia Matilda Hewitt Stovell.  And she was born in Barbados of Irish descent.

JR. COUNSEL:

Very interesting.  Okay.  And then we're going to page 4.  Who's this striking young gentlemen here?

WITNESS:


That used to be me.

JR. COUNSEL:

And if you go onto page 5, what is this picture displaying for us?

WITNESS:


Okay.  This picture is a photograph of the Tucker's Town Cemetery taken about 1989, somewhere thereabouts, or just after.  And it’s Tucker's Town Cemetery with overgrowth, you know, to the grass growing out of the graves, and it was in poor state.

JR. COUNSEL:

And just for clarity, Mr. Stovell, who took this picture?

WITNESS:


I did.

JR. COUNSEL:

And then we go over to page number 6.

WITNESS:


Yeah.  That's…

JR. COUNSEL:

Yes, there, Mr. Stovell.  No problem.  

WITNESS:


I'm sorry.  That's a grave with grass growing out of it.  Part of the overgrowth in the Cemetery.

JR. COUNSEL:

Okay.  And what is in the middle of the picture?  What is this showing us?  What would you call that?

WITNESS:


Well, this is grass here?

JR. COUNSEL:

Sorry.  What is the grass covering?

WITNESS:


A grave.  A grave, yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  And I noticed that the picture has got a site description.  This photograph taken in about 18…sorry – 1989 – clearly shares a tombstone visible above ground with grass growing from it.  

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

So, as we know tombstones today, there would be a restructure above…

WITNESS:


Right.  Right, above ground with names on it.  

JR. COUNSEL:

Yeah.  So, would that have been what we would see here, or this is something slightly different?

WITNESS:


No.  There would be just graves.  No tombstones.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, it would just be a grave formation like we see today?

WITNESS:


Grave formation, yeah.  That's all.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we can continue on, sir.  Page 7?  

WITNESS:


That's a photograph of another grave buried up underneath the hibiscus trees that was growing right along the road.  And if you notice, it's all broken down.

JR. COUNSEL:

Where a grave structure itself would have broken down for some reason?

WITNESS:


Broken down, yeah.

JR. COUNSEL:

And then we go to page 8.

WITNESS:


That's another grave.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And of course, all at Tucker's Town Cemetery?

WITNESS:


All at Tucker's Town Cemetery, yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we go to page 9.  We see a…what looks like a death notice.  Could you explain this to us?

WITNESS:


Yeah.  This is an obituary in the newspaper, Royal Gazette newspaper, showing the death of – the funeral of Josiah Smith, Queen's pilot.  Of course, if I… he died in 1876, and as you see here, he was… it says he was 65 years of age, and he left behind a widow, 10 children, 27 grandchildren.  
And he – matter of fact – he died from injuries he received when he went to assist his brother in 1975, who had lost his home and his family in a tornado that came through Tucker's Town destroying his house; and he fell down and got in a bad – got himself badly injured – and, of course, he died from his injuries later on.

JR. COUNSEL:

And that, sorry, you mentioned the tornado in Tucker's Town; that was in 1895, not…

WITNESS:


I mean 18…

JR. COUNSEL:

18 - I think you said, initially you had said 1975 – but you meant 1875.

WITNESS:


No, no, no 1875.  

JR. COUNSEL:

18?  Okay.  

WITNESS:


I said 1975?

JR. COUNSEL:

I think so.  And at this particular point, it also mentions that your grandfather - three times great grandfather – was a member of the Grand United Order of old – odd, sorry – Odd Fellows.

WITNESS:


Odd Fellows, yes.  

JR. COUNSEL:

So, at that point, those would have been quite important structures of our society?

WITNESS:


Yes.  Lords member, yes.  Then, yeah.

JR. COUNSEL:

Lords membership?  Okay.  And then if you go on to page 10.

WITNESS:


This was a – these pictures were taken during the ceremony celebrating the restoration of the graveyard; the first celebration, the first time.  When they celebrated, you know, when they restored it the first time.

JR. COUNSEL:

Okay.  And this would have been…okay, it says November 29th, 199…

WITNESS:


1996.  

JR. COUNSEL:

'96, okay.  And that was printed in the Bermuda Sun?  

WITNESS:


Bermuda Sun, yeah.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And you were obviously present at this ceremony?

WITNESS:


President, yes.  

JR. COUNSEL:

Yes.  Okay.  And at that particular point in time, being that this was the first restoration, how did you feel about that?  

WITNESS:


Well…

JR. COUNSEL:

Or how were you feeling during this time?

WITNESS:


… I felt happy that people were taking notice that the graveyard was there.  It seemed like it had been… it hadn't been… people hadn't recognized it had been there for like ninety years.  It just stood there, you know, no one tended to it.  So, you see it restored and trimmed, and the trees trimmed and all.  It was sort of like a kind of, I guess you could say a happy occasion in a sense.

JR. COUNSEL:

Okay.  Page 11?  There are two pictures here.  Could you let us know what's being – what was taken here and who these pictures were taken by?

WITNESS:


I took these pictures, and they were during the time of the Big Conversation and they were both taken the same day.  

And when they had the Big Conversation, the whole thing of Tucker's Town came up and the Cemetery and all came up at the Conversation, and a decision was made to take people down and view the Cemetery, and see a bit of Tucker's Town.

JR. COUNSEL:

And let's just start with the big conversation, that was in or about 2007, that's correct?

WITNESS:


I'm not quite sure the date, but yeah.  But yes, about that, but I'm not quite remember the date.
JR. COUNSEL:

About that?  Okay.  You came in next at page 12?  You have what looks like a program.  What would this program be in relation to?

WITNESS:


Yeah, this was a program that was given out for – this was 2011 – a memorable ceremony that was held down at the Cemetery.

JR. COUNSEL:

Okay.  And who was this put on by?

WITNESS:


The Marsden Methodist Church.

JR. COUNSEL:

Okay.  Okay, and then this gives next at page 13.

WITNESS:


Yeah.  Yeah.

JR. COUNSEL:

It's a further page of the program?

WITNESS:


Yes.  Well, a part of the program.

JR. COUNSEL:

Okay.  And could you let us know, on the first line who performed the greeting at that ceremony?

WITNESS:


Who performed?  It says here ‘Pastor Reverend Joseph Whalen, Jr.’
JR. COUNSEL:

And also…

WITNESS:


Also Mrs. Tony Robinson.  Mr. Thomas Smith – great-great grandson of Diana Smith, Mr. Brian Young - Managing Director of Rosewood Tucker's Point, Dr. Ed Harris - Director of Maritime Museum, Mr. Denny Richardson – Vice Chairman, Tucker's Town Historical Society, Mrs… okay, ‘solo selection by Mrs. Tony Robinson’.  The…okay, ‘reflections by Reverend Joseph Whalen Jr.’, and laying of the wreath was Mrs. Helen Wainwright.

JR. COUNSEL:

Okay.  And Mrs. Wainwright, what's her connection?

WITNESS:


She was one of the oldest living descendants of Tucker's Town at the time.

JR. COUNSEL:

Wow.  And do you know roughly her age at that point or were you aware?

WITNESS:


Well, she may have been in her 90s at that point, but she…when we went and our group went and had an interview with her, she was about to turn 100.

JR. COUNSEL:

And do you remember when that might have been?

WITNESS:


I'm getting a little rusty with times and dates.  I told my friend the other day, I'm sorry; I didn't keep a log, a time log on these things.  

You know, now this is the time that it's important to have those time logs. Only some stuff I have is dated.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we see on page 14, of Royal Gazette article with a picture on it.  

Could you let us know who… what was the basis of this article?  And then, also who were the three people present in the picture?

WITNESS:


This was the same ceremony at the Cemetery.  The person on the left here I think is Reverend Whalen, holding the wreath.  The lady in the centre is Mrs. Wainwright - Mrs. Helen Wainwright.  And next here is Mr. Denny Richardson.

JR. COUNSEL:

Okay.  And again, this was a ceremony that you were present for?

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

Okay.  Next, we see at page 15 another article by the Royal Gazette?

WITNESS:


Yes.  

JR. COUNSEL:

And can you confirm the date being… sorry… that this was published on the 17th of October in 2012?  

WITNESS:


Yeah.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And can you let us know at this particular point in time, what led you to go to the Cemetery on this particular day?

WITNESS:


Well, I was at work doing my chores, and while I was there working I had my ‘phone there and the ‘phone went off and I picked it up and somebody was on the other end screaming:  Hey, you got to come down here to the Cemetery, man.  They're down there desecrating the Cemetery.  They're pulling it apart.  I couldn't believe it, you know.  

I says:  What?  They just restored the thing.  What do you mean they're down there desecrating it?  Yeah, man, they're pulling up the…everything is pulled up down there.  They dug it all up.  So, I said:  Oh my gosh.  

Well, I felt I had to go down there and see what, you know, what the person was talking about.  So then me and Denny and Mr. Duvall, we managed to get down there because…and then, when we got there, this is…that's what we saw.

JR. COUNSEL:

Okay.  And do you know who was responsible for desecrating the Cemetery at that particular point in time?

WITNESS:


Well, my understanding was that it was a decision made between Dr. Harris and the Methodist Church people.  That was what I heard.

JR. COUNSEL:

Okay.  And when we go on to page 16, 17 – 16 and 17 - that's the…obviously the same news report there.  

WITNESS:


Yeah.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we go on to 18.  What do we see here in 18?

WITNESS:


Well, that's one of the graves that had been…that was all dug up, and of course you can see a little golf ball in the middle there.  It's just one of the graves that's been dug up.

JR. COUNSEL:

Okay.  And at this particular point in time, when you were down at the Cemetery and noticing this destruction, how were you feeling?  

WITNESS:


Not happy at all.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


Because we couldn't understand, you know, how that could have been done and at least we in the Tucker's Town Historical Society were never informed or, you know, or brought in the loop, as they say.  Because I mean, you know, I have lots of relatives buried in Cemetery.  So, you know, I was sort of not happy at all.  

JR. COUNSEL:

Got you.  And then we see in 19, someone standing here next to some more rubble.  Could you let us know what's happening here?

WITNESS:


Yeah.  Denny Richardson, he's standing next to some rubble.  I think that's part of the wall that was torn down on the side so that the machines could get in and clear the old graves.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then at page 20, what do we see here?

WITNESS:


Well, that's Denny Richardson, Keith Du Bois and myself just standing there observing the… the damage to the graves.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we see a Royal Gazette article at page 21 headed, ‘decades old photograph:  Adds to Tucker's Town graves controversy’.  Could you let us know in general what this article was all about?

WITNESS:


Well it was about a controversy dealing with the graves, and I think someone was saying that Dr. Harris was saying that the graves were just recent graves.  

They were recently restored, but they weren't… the graves weren't recent… and they were, the photographs were to show that the graves had been there a long time long; long before, you know, quite some years.  

We found them there already in disrepair and they had been there a long time.  They weren't recent compared to him.

JR. COUNSEL:

And I'm going to take you to the second paragraph, which heads up, ‘Tucker's Town Historical Society’.  It mentions that Dr. Harris says – or he made a false statement – that these structures were put in place in the early 1990s.  Is that kind of your understanding as to the main issue with this controversy?

WITNESS:


I think so because what happened was that they were built… they were restored, but this was in 19-didgery-doo.  These photographs… this old photograph here shows it in disrepair… I mean in bad state, was taken 1986 – or '89 rather – somewhere in that area.  

So, it was long before they put tops on.  They then put tops on it and built it up and washed it and made it look, you know, new.  So, it was long before 19… 1996 or whatever.  That's the state it was is in.  And it had been like that for quite a number of years.

JR. COUNSEL:

Okay.  And the pictures obviously to your left are the one's that you showed us earlier of the graves when you had seen them when you went down there in 1989, that's correct?  

WITNESS:


When I who?

JR. COUNSEL:

When you went down to the cemetery in 1989, these will be the two pictures that we see, on the left.  Is that correct?

WITNESS:


Yeah.  Yeah.  This was the original state of the Cemetery.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we go on to your next page, which is page…?
WITNESS:


Twenty-one.  W21.

JR. COUNSEL:

Twenty-two, yes?  Yes.  Could you let us know what we see here?

WITNESS:


This was an article, really sort of a commentary I wrote, based on in 1921, Bermuda census.  And the reason for me looking at the 19… looking through the 1921 census… was to find out what the population was like in 1921 in Bermuda – the size of the population, the ratio of white to black, and all that sort of stuff.  

It had a lot of information in it, and it was taken at a time I was trying to understand the whole political apparatus of the period, trying to define how a Government could find it so easy to take such large amounts of land from, you know, from people – just moving them out like that – is such a, you know, big number.  
And it looks at the population count was, I think back then, the population of Bermuda was 20,147.  And the African-Bermudian community was two to one to the white community.  And we had a 36-seat Parliament, which had 34 white members and only two black members.  

And we had a voting population of only 1,500 in a country of 20,147 people.  And out of that 1,500 people that had the privileged right to vote, 900-plus were white, and 400-plus were black.  And it showed that – it also – the concept of voting back then was where plural voting… they had plural voting, whereas if I had property in the whole nine parishes, I could vote in all nine parishes, so that meant that today we only have one vote, but back then I could – for the whole nine parishes – I could have a vote for every parish.  See?

JR. COUNSEL:

And when you found this research… I'm assuming you check, this is all stuff that you had done at the archives, is that correct?

WITNESS:


This, yeah – this … the '21 – the 1921 census report, what I found in the archives.

JR. COUNSEL:

Okay.  And this report you have written, I'm just going back over it, I just noticed this, that you wrote in the Workers Voice newspaper at that time on the 28th of February in 2003.  

WITNESS:


Yeah.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And when you saw these numbers in terms of the population, how did that make you feel in terms of the fact that Bermudians, black Bermudians were two to one over the white population, but such an egregious error had happened to the black population?  How were you feeling about that?

WITNESS:


Well, it made me understand how easy it was for these folks to be able to take whatever they want.  They had the power.  They had the power, you know, the political power, they had the legal power.  You know, they had everything behind them.  They had the military police and everybody behind them.  They were in charge.  They were the man.

JR. COUNSEL:

And Mr. Stovell, you mentioned that there were two black MCPs back in 1921.  

WITNESS:


'21, yes.

JR. COUNSEL:

Do you know where those two MPs were representative of?

WITNESS:


Where they represented?  

JR. COUNSEL:

Yes.

WITNESS:


Dr. Cann represented Sandys Parish and Mr. Hill represented Pembroke, I think.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, nobody would have been a black MCP in the area of Tucker's Town at that point?

WITNESS:


No.  All…everywhere was all-white members.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then we go on to page 23?  And I see, at the bottom, it looks like it's a continued…continuation of…

WITNESS:


Yeah.  Just that little section at the bottom.

JR. COUNSEL:

Okay.  

WITNESS:


And the rest continues on page 24.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And then at page 25, we see a letter present here dated the 20th of October, 1954.  Can you let us know who this letter is from?

WITNESS:


Yes.  The letter was from the Colonial Secretary, I think representing Governor at the time, I think the Governor was Governor Hood.  And the question came up about Bermudians buying land or buying property in Tucker's Town back in 19… I think it’s 1954.  And let me see, somewhere down here.  

Okay.  It says: ‘they were seeking permission’.  Now this particular – Tucker's Town was – people were forced out of Tucker's Town, you know, so that they could build this fabulous hotel complex.  Well, you know, and they are now selling the land back to Bermudians.  Now, the land previously belonged to mostly black people, black African-Bermudian people.  

Now that they had forced the African-Bermudian people out because they said that they wanted to build this tourism complex to help boost Bermuda's economy.  Yet they have Bermudians – white Bermudians now – going down there and buying land, right?  And the Governor questioned – this Colonial Secretary – questioned, he says here, let me see if I could get it right now.

JR. COUNSEL:

Actually Mr. Stovell, is it okay if you read this out for us?  

WITNESS:


Read it out?

JR. COUNSEL:

Yes, please.  The letter?

WITNESS:


Okay.  You want me to read the whole letter?

JR. COUNSEL:

Yes, please.  Just for context so everyone's aware of what's going on.

WITNESS:


Okay.  

I am directed to refer to your letter of the 7th of October in connection with the sale of land at Tucker's Town to Bermudians and non-residents of Bermuda.  Your executive committee is no doubt sworn that the original intention of the undertaking at Tucker's Town had, as its objective, the development of the tourist trade and hotel business in the Colony and especially in the Tucker's Town area.  

What's this other word?

JR. COUNSEL:

Purchasers.

WITNESS:


Yeah.

Purchasers of land in the Club area, and immediately bordering on the Club’s golf course had to be members of the Club, and they couldn't, they…
JR COUNSEL:

Coveted?

WITNESS:


Coveted to be… to use their houses as residential - for residential purposes only.  To enable the project to get started, however, residents of the Tucker's Town area were forced to sell their properties and had to seek other homes in the Colony.

There have recently been several sales of property in this area to Bermudians.  And it is doubtful whether that this conforms to the original purpose for which the land was compulsorily acquired.  Your executive committee will appreciate it that if there is any change or policy, the persons who are forced to sell their property may well have genuine grounds for complaint…to complain.  

It is for these reasons that His Excellency, the Governor, and Council is seeking a clarification of the present position.  I am also to acquire, I think it is, rather as a matter of policy all persons to whom then within the Club's property is said… are required to be members of the Mid Ocean Club.  
I am yours, faithfully, obedient servant, whoever he is, 
Colonial Secretary.

This was sent to the…

JR. COUNSEL:

The Resident Manager?  

WITNESS:


The Resident Manager of Mid Ocean Club.  Now we have… we went to the archives and we found the response letter to this, but I don't have it here with me.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And how did you obtain this particular letter?

WITNESS:


This come from out of the Government archives.

JR. COUNSEL:

Okay. 

WITNESS:


Could you see the archival stamp.  I always make sure there's an archival stamp on anything I get out of the archives.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And then, if we go on to page 26?  

WITNESS:


Yeah.  Okay.  Page 26 is an interview by… and this particular interview was in the Recorder.

JR. COUNSEL:

The Recorder?  Okay.

WITNESS:


Yes.  Now, you notice there's a picture of a gentleman at the bottom his name is Mr. – Captain Robert Trott.  Now Mr. Trott, Robert Trott, is a Bermudian.  Robert Trott would be a distant cousin of mine.  His mother would have been Delana Smith, who would have been the daughter of Josiah Smith.  

In this article here, Mr. Trott was being – had spent, by that time – over 30-odd years living in the United States.  He had been a member in the army; he rose to the rank of captain, and he was invited back to Bermuda to speak as a guest speaker at the Leopard’s Club.  

Now this goes all the way back to 1952.  And he mentions randomly, if you notice – I don't know if it's highlighted – but down near his picture it says, when he had gone to visit his old homestead in Tucker's Town, and when he visited the spot… of course this is real small, I've got a hard time seeing it.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, it says ‘when he visited…’
WITNESS:


‘… a few weeks ago…’
JR. COUNSEL:

‘… a spot a few weeks ago, he said he…’  I can't read it.

WITNESS:


‘… fell sick.  He really fell sick.  He considered his family had been raped, and he, as far as… he…his father’, okay, he says his father was an old man on…I can't…like I say, it's very small…

JR. COUNSEL:

‘At the time’?
WITNESS:


Yeah, ‘…at the time.  And he felt to himself they were badly treated’.
JR. COUNSEL:

Right.  And it looks like he says, ‘his father's sons were all abroad’.
WITNESS:


All…yeah, most of them were all abroad.  

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


And he had quite a few children.  I've looked in the Hallowed Book of births, deaths, and marriages for the churches, and it was a pretty big family.  

JR. COUNSEL:

Of what?  Of Mr. Trott's siblings?

WITNESS:


Mr. Trott's, yeah, Mr. Trott here.  Yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, Justice, if we can enter this as Exhibit EMS2, various photographs that Mr. Stovell has been able to present today.

CHAIRWOMAN:

How would you like me to characterize it?  What should we call it?

JR. COUNSEL:

Mr. Stovell's archival collection.

CHAIRWOMAN:

Mr. Stovell's archive collection?

JR. COUNSEL:

Archival.

CHAIRWOMAN:

Very well.  Marked as EMCS2.  

JR. COUNSEL:

I’m grateful, Justice.  Mr. Stovell, could we take you back to page 10 in your Exhibits for me, please?

WITNESS:


Yeah.

JR. COUNSEL:

At the bottom of that page is the follow-on of the article where it mentions a statement made by Dr. McDowall.  It indicates, Dr. McDowall… this is halfway down on that portion of the article.  It says, 

Dr. McDowall described the move as one in which the interests of a political powerless people were overruled by a powerful commercial elite.  

Does this going to go and align with what you were mentioning before that basically, the powerful Government did what it liked, when it liked, however it liked.  Would this be a sentiment that you would agree with?

WITNESS:


I would agree with it.  The people had no voice, you know, this was an elitist mercantile Government.  I called it a minority elitist mercantile Government.

JR. COUNSEL:

I understand that.

WITNESS:


And they ran Bermuda as a company.  And for a long time, I always considered Bermuda to be a company-town, not a nation of people, a company-town with employees.

JR. COUNSEL:

Understandable.  Okay, Mr. Stovell.  So, could we go to your witness statement?  Yes?  

WITNESS:


Yeah.  

JR. COUNSEL:

Okay, Mr. Stovell.  So you mentioned to us that you are a direct descendant of Josiah Smith, who was also a free man of African descent who was a resident of Tucker's Town prior to the acts of expropriation in 1920, is that correct?  

WITNESS:


Yes.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And that you mentioned that the Marsden Church and the Wesley Methodist community were established in about 1833 in Tucker's Town?

WITNESS:


Yes.  

JR. COUNSEL:

And prior to slavery being abolished obviously, in 1834, in the British Empire?

WITNESS:


Yeah.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And that you again mentioned in your exhibits that Josiah Smith would be your three times great grandfather?

WITNESS:


Yes.  

JR. COUNSEL:

Okay.  Then if we go on to your paragraph five where you mention:  ‘Josiah Smith was a branch pilot’.

WITNESS:


Yeah, he was a Queen's pilot.

JR. COUNSEL:

Okay.  And you label him a ‘Queen's pilot’.  Okay.  

WITNESS:


Well, later, a Queen's pilot, yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  And exactly what does that mean?

WITNESS:


Queen's pilot?  

JR. COUNSEL:

Yes.  

WITNESS:


Well, I'm not too familiar with these status of pilots, but I'm assuming, it must have been a graduation up because he had been a pilot for more than 40 years.  He had also been given commendation for…recommendation for being a very good pilot who had spent all his time a pilot and never ran a ship aground or had an accident.  

So, you could imagine those ships all sailed.  So, you’ve got to be pretty good to be manoeuvring those ships around in Bermuda's channels to, say, from down here all the way up to dockyard.  

And I think I got…when going through some documents at the archives, I found a document where he was given commendations for piloting a ship, a royal naval ship called the Nile - called ‘HMS Nile’ – and even going as far as trying to do some research to find out what was, you know, about the ship, the Nile, and all.

JR. COUNSEL:

Okay.  And again, you go on to mention about how your three times great grandfather was assisting his brother during a tornado in Tucker's Town in 1875, December 1875.  That's correct?

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then on to the next page, so we go to your paragraph six.  That again confirmed that your three times great grandfather, Josiah Smith, died in 1876?

WITNESS:


Yes.  

JR. COUNSEL:

And that you are the…?

WITNESS:


A direct descendant to him through his daughter Caroline, who had 10… well he was one… she was one of his 10 children.

JR. COUNSEL:

10 children initially, and then obviously so forth, the 27 grandchildren and so forth and so on?

WITNESS:


Yes.  Right.

JR. COUNSEL:

Okay.  Then you go on to go to your next topic, which is your awareness of your family connection to Tucker's Town.  

WITNESS:


Mm-hmm.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, you mentioned that you became aware of your family connection to Tucker's Town as a young man?

WITNESS:


As a very young boy, yes.

JR. COUNSEL:

Yes.  And you heard your family members discussing what had happened in Tucker's Town?

WITNESS:


Over periods of time, yes.

JR. COUNSEL:

Yes.  And that was primarily through your grandmother, Ms. Enid Fox?

WITNESS:


My grandmother Ms. Enid Fox Stovell, yes.

JR. COUNSEL:

Yes.  And also, your step-great grandmother, which is?

WITNESS:


Grandmother Julia Matilda Hewitt Stovell.

JR. COUNSEL:

Okay.  Whom you showed us a picture of earlier, yes?

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

And then we go onto paragraph eight.

WITNESS:


Mm-hmm.

JR. COUNSEL:

Your grandmother, Enid Fox née Stovell, she used to tell you about things from time to time about Tucker's Town?

WITNESS:


Yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  And that she mentioned to you during those conversations that Tucker's Town was stolen from the coloured people, as we were referred to back then?

WITNESS:


Well, yes.  She was one of them who said… especially the people that you to hear talk about Tucker's Town, never said anything nice about the situation.  And she always used to mention with very high voice and a very aggressive manner, you know, she would… she used to use those adjectives that I can't explain here sometimes.

JR. COUNSEL:

And, of course, I'm assuming that your grandmother would have been… would she have been alive prior to the application?

WITNESS:


Yeah, she was born…she was born in 1904.

JR. COUNSEL:

Okay.  

WITNESS:


She was born in 1904 just as you go into the entrance to Tucker's Town today.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


Right on the border of…in Hamilton Parish, but right on the border of Hamilton, so, you might as well say in Tucker's Town.

JR. COUNSEL:

In Tucker's Town.  Okay.  So, she would have been about 16 when this all happened, so she would have been…

WITNESS:


Yeah, she would have been a teenager.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then also you mentioned that your mother, Ms. Vera…

WITNESS:


Verna.

JR. COUNSEL:

…Isabell Stovell.

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

She was obviously the daughter of your grandmother, Enid Stovell, yes.

WITNESS:


Enid Stovell, yes.

JR. COUNSEL:

And she was raised by your grandmother.

WITNESS:


Raised by my grandmother…

JR. COUNSEL:

And your grandfather?

WITNESS:


… and grandfather from a child, from a baby, yes.
JR. COUNSEL:

Okay, and she was born in 1948?

WITNESS:


My grandmother…my mother?

JR. COUNSEL:

Your mother, yes.

WITNESS:


No, no.  No, I was born in 1948.

JR. COUNSEL:

Oh, yes, yes, you were, sorry.  

WITNESS:


She was born in 1930, I think.

JR. COUNSEL:

1930?  Okay.  And you also initially lived with your great-grandfather and his wife.  You shared us a picture of where you were a young baby with them.

WITESS:
Mm-hmm.  I lived with them.  I was brought up… we were brought up the house - brought up in the same house.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And then your great-grandfather, Mr. Samuel Stovell, had died when you were about four years old?

WITNESS:


About four, yes.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, around about 1952.

WITNESS:


About '50, yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then you did some family research, so the next area of your witness statement refers to your family research and discovery of Tucker's Town Cemetery?  So, paragraph 10?

WITNESS:


So, whereabouts are you now?

JR. COUNSEL:

We’re on page 2, halfway down, starting at paragraph ten.

WITNESS:


So, we're down at ten?  Okay.  Yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, you mention here that throughout the course of time as you grew as a young man, that you never forgot all these stories that you had heard about…

WITNESS:


Right.

JR. COUNSEL:

…St. David – about Tucker's Town, sorry?  

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

And that led to you wanting to find out more about your family history.

WITNESS:


Yes.  

JR. COUNSEL:

Okay.  and that led to you going down…

WITNESS:


To the archives.

JR. COUNSEL:

… to the archives.

WITNESS:


Yeah.  Right.

JR. COUNSEL:

And then from that, you went on to then go to look at Tucker's Town as you showed us before in your pictures.

WITNESS:


Right.  Yes.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then, of course, you did research through the archives and also through the Registry General?

WITNESS:


Yes.  Mrs. Helen Ruel was the one that helped to get me to have…get access to the Registry General.

JR. COUNSEL:

Okay.  

WITNESS:


Matter of fact, she was one of the people that was very helpful to me.  She was more than helpful, I guess.

JR. COUNSEL:

And… and then you mentioned, in your paragraph 11, that in late 1980s, you decided to actually go and look for the cemetery down in Tucker's Town.  Is that correct?

WITNESS:


Yes.  Yes.

JR. COUNSEL:

Okay.  And at the time, were you… did you have a good idea as to where it was or did you have to do some actual…

WITNESS:


Oh, no, I had to do some actual prancing around down there.  I wasn't quite sure where it was.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


But I finally found it.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, in 1989 when you went down there to take those pictures, I'm assuming that the cemetery wasn't clearly identified.  Is that… would that be fair to state?  

WITNESS:


Well, those pictures right there identify it, but with overgrowth.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


And half the walls were knocked… about a third of the walls were gone.  Like the wall you see there with the gate – all that there – there weren't even no wall there.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, when you went down there, if you were a person who hadn't done any research, you wouldn't have known that was the Tucker's Town Cemetery.  Is that fair to state?

WITNESS:


Probably would have never known.  I probably would have thought it was a Cemetery by the way it looked, but I would have never known it was the Tucker's Town Cemetery or not – in the condition that it was in.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then you go on to mention about the records that you learned about with Tucker's Town and all of what happened as far as your three times great-grandfather, Josiah Smith… and the history that came from that?  We're looking at paragraph 12.

WITNESS:


Okay.  We're going to 12, okay?
JR. COUNSEL:

Yes.  So, you indicated that you found newspaper records.  

WITNESS:


Yeah.

JR. COUNSEL:

Of your great-grandfather, your three-times great-grandfather.  

WITNESS:


Right.  Yes, mm-hmm… 29th of February 1876.  

JR. COUNSEL:

Yes.  Okay.  And then if we go on to page 3?  And you indicated to us about the Tucker's Town Cemetery being restored in 1996?  

WITNESS:


Yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  So, you attended, of course as you said, and you showed us pictures of the memorial service that took place in Tucker's Town that was put on as far as the first restoration in 1996?

WITNESS:


Yeah.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then in 2002, you indicate to us that you became a founding member…

WITNESS:


Yeah, became, yeah, Tucker's Town Historical Society.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And what exactly is your position now with that organization?

WITNESS:


Well, it's somewhat dormant, I guess you could say.  

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


Well, it's somewhat dormant.  I'm not really that of a member much of it now, but, you know, we keep in touch.

JR. COUNSEL:

Okay.  Okay, and then you mentioned that:  In or about that same time period, you went down to the Cemetery and you found golf balls in the Cemetery because they have put a driving range there.  Is that correct?  

WITNESS:


Yeah.  Well, when I first went down there, and saw the Cemetery in the beginning, like I said with all the overgrowth, there was no building on the hill.  

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


Nothing up there.  Well, and they, later on, that place went up there – I mean when they build it up – after it was put up there and it became the practice… it was a practice range, you know, they practiced from there, right?  

And I'd been down to the Cemetery sometimes and the place was full of balls, outside and inside, since they built that golf club there, and we couldn't understand how come they couldn't direct the, you know, the practice range in another direction.  

JR. COUNSEL:

So then, in or about 1997, did you have a conversation with Mr. Ed Tripp of the Castle Harbour?

WITNESS:


I don't know – I've never talked to Mr. Tripp.  

JR. COUNSEL:

Oh, sorry.  It was an article written from Mr. Tripp agreeing to have the Cemetery covered to keep away golf balls.  Is that right?

WITNESS:


That was one of the things – that came up to put up netting. Oops.  to put up netting and/or whatever to, you know, not to get in…if anybody wanted to go to the cemetery, not be hit by a ball.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


And find some way of protecting people if they wanted to visit the Cemetery.  But apparently it never really got done.

JR. COUNSEL:

And you also mentioned that, as far as you understand, in 1987, a special development order was put together which allowed the golf club to put a driving range there?  Is that correct?

WITNESS:


I'm assuming so, yeah.

JR. COUNSEL:

Yes.  Okay.  And then we go on to your paragraph fifteen?  You indicated that your interest at that particular point was that you wanted to figure out who was actually buried in this Cemetery.  Is that correct?  

WITNESS:


Yes.  

JR. COUNSEL:

Okay.  And then you, at that point, engaged in doing some research at the Registry General?

WITNESS:


Yeah.  I spent a whole month trying to define who died and talked to people who knew people that died in Tucker's Town, getting the names; and I wrote like a whole big, you know, big report on it.  

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


All the different names of the different people, the day they died, the dates and all of the deaths of parents and all that sort of stuff.  And it really was not totally complete but Mrs. Judith then turned around and she did the similar, went up to it and started registering all the names that she could find of people who died in Tucker's Town between 1866 and 1923.  

JR. COUNSEL:

And so, looking at your information, it mentions here that you found that 164 deaths were recorded in Tucker's Town between 1879 and 1923.  

WITNESS:


Well, yeah.  I…64 people I think… 164 people I think it is.

JR. COUNSEL:

Yes, 164, yes.  Of that, of course, being 46 adult females.  Just following along in your paragraph fifteen, the third line.

WITNESS:


It was 46 adult females… let me see… let me look at them again.  

JR. COUNSEL:

Oh, sorry.  Go from 42 adult females, yeah?

WITNESS:


32 adult males, 42 adult females, 38 boys, 36 girls and 12 still-borns.  Of those 12 still-borns:  8 were male and 4 were female.  The ages of those…those documented ranged from one day, other than the… other than still-borns, one day to 96 years.

JR. COUNSEL:

And…and you mentioned that these records were handwritten and…and your analysis of that was not completed.

WITNESS:


Handwritten, no, but not completed.  What happened is that I wanted to do the… from 1968, there's two books up there, 1866 and to up to 1897.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


But the names I couldn't identify who they, per book, died in Tucker's Town.  So, I needed to go back and do some in-depth research to find out if I could spot and find who died… actually died in Tucker's Town.  It all said just St. George.  

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


But it…

JR. COUNSEL:

It wasn't as specific.

WITNESS:


Yeah, Tucker's Town was omitted and, of course you know, Tucker's Town is in St. George.

JR. COUNSEL:

Yes.  Okay.  And then you mentioned to us in your paragraph sixteen:  In 2007, you participated in the Big Conversation…

WITNESS:


In the Big Conversation.  

JR. COUNSEL:

Okay.  Can you give us, as much as you can, the background as to the Big Conversation and why in particular Tucker's Town came up in those discussions?

WITNESS:


Of course, the Big Conversation was talking about race in Bermuda and the treatment that African-Bermudian had received – all that came up – so we brought up the topic of Tucker's Town and it became most probably centre of the, you know, the conversation and everybody wanted to know about the story of Tucker's Town.  

And it got to the point where they decided they wanted to take a bus tour down there and those photographs with the people that did that… that you saw the people standing up in the Cemetery.  That was the visit.  That was all during that period.

JR. COUNSEL:

Okay.  And you mentioned that people were shocked about what you had mentioned about Tucker's Town.  Do you know, as far as you understand, why that would be the case?

WITNESS:


Shocked?

JR. COUNSEL:

Shocked about what had happened in Tucker's Town.

WITNESS:


Well, the whole idea of people being moved out – forced out, a whole community of people – you know, was being forced out.  

JR. COUNSEL:

So, you would agree that, as far as you got from this 2007 Big Conversation, many Bermudians were not aware of what actually had transpired.

WITNESS:


A lot Bermudians did not know.  No, were not aware of the history of Tucker's Town.  Mm-hmm.

JR. COUNSEL:

And yesterday, we heard from Ms. Lister, who is an anthropologist, and she mentioned a concept called race amnesia in Bermuda.  Would you agree that it would seem that in Bermuda, due to many factors as to the big mercantile elite, these sorts of things were just simply erased from history, or conveniently forgotten about, when we learn about history in Bermuda?

WITNESS:


Well, if you let me give you a little short story about this history.

JR. COUNSEL:

 Sure.

WITNESS:


I'm 71.  I'll be 72 on my next Birthday.  It will be in November coming.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


Now, I was born at a time when Bermuda was in its height of segregation.  It was rampant.  It was corrosive all through the place.  We couldn't go to this restaurant; we couldn't sit upstairs in the theatre; we couldn't get a drop-down Front Street working behind the counters; all kind of stuff, absolute nonsense, and it was all supported by the Government.  

We had an education system as far as… an apartheid education system, which I think was inferior.  It was a very inferior system in the Africa-Bermudian school.  I don't know what it was like in the white school, never went there.  

So, but…but I could tell you that I was one of those people that took a very deep interest in history.  History was one of my favourite subjects.  And because history became such a favourite subject of mine, a little bell went off in my head.  History?  What do you mean history?  I mean, okay, well, we’ve got these history books that we read out of every time we take history lessons and all I could hear is seeing those about Sir George Somers, and Sir Thomas Gates, and all these other guys.  You know what I mean?  The King of England, and all this other stuff.  The only thing it had in there was this one little, tiny paragraph:  Oh yes, we did have slaves.
And that was it, right?  And then it went on and this book was written by Canon Arthur Tucker.  

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


Right?  And I used to sit down in his class there and I used to look around and I said:  Huh?  And I was going to Central School.  Central School was one of the biggest elementary schools in Bermuda, had something like over a thousand students there.  And I didn't see no white… there were no whites there.  

Didn't have no white teachers; didn't have nothing – all blacks, right?  And I'm saying to myself:  If we have all these black people around here, where did they come from?  Why is there nothing that is written about them?  

JR. COUNSEL:

Right.

WITNESS:


I mean, I look around in neighbourhoods; the only other people I see in the neighbourhood, they were Portuguese people.  There were a couple of families like that, you know.  

So, it was from there that I decided to take a deep interest in history.  And I decided it was important for me to find out who I was – to, you know, to say that I – I must be somebody around here because I'm here… instead of being taught just how to carry a message or to learn how to sweep a broom, you know, use a broom.  

So, I - it's been listening to my grandmother talking about Tucker's Town and, you know, all that sort of stuff – I decided well, let me find out.  Let me do my family tree, with the hopes of finding out because I was brought up as a – from a little boy – I never had a father in my house.  

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


And growing up, I always thought I never had a daddy.  I never saw the man.  He wasn't there, right?  And I used to go to friend's house who a daddy, and I'm saying to myself:  Well, it's just me and my momma and blah blah.  That's it, you know, I don't know; I ain't got no daddy.  I don't know.  

I guess I must have dropped out of the sky.  Well, after going, learning my family history – going to the archives and all of that there – I find out after while I'm related to almost the whole of Bermuda.  I'm related to everybody… every time I turn around the bell… I'm related to people I never knew I was related to.  You know?  

So, it was, it went from learning – getting to know about Tucker's Town… where it went from learning to about - learning who I'm related to in my family genetics and genealogy to… well, what happened in Tucker's Town?  What really happened down there?  Right?  
And I went to the archives.  I went wherever there was information to get information about Tucker's Town.  You know?  And I had to put stuff together.  I had to – the information was there – and I had to figure this stuff out, you know, how it went, how it all went.

JR. COUNSEL:

So, after 2007's Big Conversation, was there any other work that was done by yourself or the Tucker's Town Historical Society until the SCO that was next mentioned in 2011?  Was there any work done?  

WITNESS:


Well…well, we were going down to the archives and getting information, you know, we were doing whatever research we can to find out.  We were interviewing certain people, you know, elderly people like Mrs. Wainwright.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


You know?  I had a conversation with a lady, oh dear.  She's one of the very old members…one of the older members too… Talbot.

JR. COUNSEL:

And do you know if you may have access or you may be able to locate that interview or the statement that was taken from Ms. Wainwright many years ago?  Do you think that might be something you can get?  

WITNESS:


I don't have it.  I just have to…I myself don't have it.  But I would have to find out where it is – where's it at.

JR. COUNSEL:

Okay.  We would, if you could find it, we would like to have that, just I think, as a bit of history and something to help the Commissioners making their decision as well.  

Then you go on to mention to us, in your paragraph seventeen, that you participated in a protest against the granting of the STO?

WITNESS:


Yes.  That's when they wanted – the Tucker's Point people wanted to develop green space for housing.

JR. COUNSEL:

Okay.  And that green space was going to be over the Cemetery.  Is that kind of what the plan was?

WITNESS:


All around… all through Tucker… all through different areas of Tucker's Town.

JR. COUNSEL:

Okay.  And your protest for that was on what basis?  Do you recall?

WITNESS:


Well, we felt that they had… we wanted to save as much green space as we possibly can and we thought that, you know, that… I think it had something to do also with the – some tree.  I can't remember the name of the tree that was growing, that Mr. – oh gosh, what’s his name be?  I can't even remember his name right off here.  My brain is burning out a little bit there.  But he used to be on Nonsuch Island, Mr.… and that was part of it.  It wasn't just us, but it was several other groups as well that participated in this demonstration about destruction of green space.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then in your paragraph eighteen, you go on to mention that you became aware of the ground penetration survey that was conducted by Dr. Trigg who came to Bermuda from Canada?  

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

And he was able to, in October of 2011, attend the grave – grave site?

WITNESS:


Yes.  They did some work – ground penetrating work down there.

JR. COUNSEL:

And from that, you understood that… sorry… that you understood that he was able to refute what Dr. Harris had previously presented in terms of the actual size of the graveyard?

WITNESS:


That's…that's number seventeen, right?

JR. COUNSEL:

Eighteen.  We're on 18 now.

WITNESS:


Okay.  Yeah.  I think what happened was, not too long after that there and they had a – this was when they had the ceremony down.  We’re talking '11 – 2011.

JR. COUNSEL:

Okay.

WITNESS:


I don’t know if it’s – not too long after, a year or so after that – that's when they dug up all the stones.  

JR. COUNSEL:

Okay.  After that second restoration of the…

WITNESS:


After they'd done all this – the land penetration stuff.  They wanted, yeah, just restoration of whatever.  Yeah, after they had done… they had fixed it all up and had it all painted up nice… and then they turned around and then dug it all up.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then if you continue on?  So you go on to talk about:  ‘the desecration of the Cemetery in 2012, and my arrival on the scene’.
So, as you mentioned earlier, you went down to the Cemetery on the 16th of October 2012, after someone called you to say that the graveyard was being desecrated.  

WITNESS:


Yeah.

JR. COUNSEL:

And you attended the Cemetery with Danny Richardson and Keith Dubois, also of the Tucker's Town Preservation Society.

WITNESS:


Mm-hmm.

JR. COUNSEL:

Okay.  And that when you attended, you found, as you showed us in the Royal Gazette article those pictures and generally you gave us your sentiments on what you thought of the Tucker's Town Cemetery.  

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

Okay.  And if we go all the way down to your paragraph twenty-five, that again would be a clear accurate view of how you felt about this whole situation.

WITNESS:


Yes.

JR. COUNSEL:

And if you would be so kind as to read that out.  I know you mentioned it previously, but if you could read that out for us just for the benefit of everyone.

WITNESS:


Number twenty-five?

JR. COUNSEL:

Please?
WITNESS:


This makes me extremely angry and gives me the feeling that the people that lived in Tucker's Town, that toiled the soil, that was set – that were satisfied with their community and way of life – have been disrespected because of their…because of who they were.  

If Queen Victoria was buried down here/there, they wouldn’t have done this.  There would probably be an honour guard down there still protecting her grave.  

What this translates to me, as a descendant, is the message that I am important in this country.

JR. COUNSEL:

Okay.  And then if we continue on?  To indicate the song, where you mention my beliefs about Tucker's Town expropriation – it's expiration – sorry.  So, you go in your paragraph twenty-six, you indicate that you didn't…

WITNESS:


Yeah.

JR. COUNSEL:

… that you didn't believe that Tucker's Town was appropriated for a public benefit.

WITNESS:


Right.

JR. COUNSEL:

Can you kind of indicate to us…

WITNESS:


What did I mean by that?

JR. COUNSEL:

Yes.

WITNESS:


Well, you know, looking at the period, looking at the times, one might say:  Well, they wanted – well, let me say this.

JR. COUNSEL:

Sure.

WITNESS:


Bermuda had gone through a hard time from…from World War I, I think it was.  And they… you can't complain about a Government that wants to, you know, puts building, you know, renew/rejuvenate the economy of the country.  You can't.  

And of course, they were looking for ways to rejuvenate the economy and rebuild tourism and get the… because at that time, Bermuda's an agricultural exporter… we were an exporting country.  

But the thing is this, was that:  They went down Tucker's Town.  The first, what they did:  They put together a committee of people in 1919, I think it was, to go up and down the country – Bermuda – looking to find somewhere to build this new tourist complex.  And they found nine spots/places, which they rejected, because they came up with the idea, they eventually settled on Tucker's Town.  

And in Tucker's Town, there were all African-Bermudian people living down there.  Right?  And the whole, from where I see it, the hotel complex – well, that was a private venture – the people of Tucker's Town were moved out, given whatever monies they thought their property was fitting, you know, deserved, okay?  

But the people… the Government, some of the people who were in the government, were directors on the same Board of the Bermuda Development Company.  Now, it was a private concern.  

Now, to say to me, that:  Oh, we're going to give jobs to the – to all – this will bring jobs to all of Bermuda, and that's great.  But what do I say if I'm a landowner in Tucker's Town that's been forced out?  Do I say:  Well, yeah, ain't that nice?  They forced me out.  I like that.  But I could not get a job as a pot washer.  

I could go back down there and say look, that used to be my land all over there.  And I'm now glad I'm a pot washer in the hotel.  And the people that's making the money off this hotel were the same people that sat in the House of Assembly passing legislation for this…for this thing to take place.  You understand?

Now, there were some… I have a newspaper clipping home from 1924 or 1925, somewhere about that period of a shareholders’ meeting being held by one of the main law firms in Bermuda, of the Bermuda Development Company.  You know, I would really like to see who those shareholders were.  

JR. COUNSEL:

I'm sure.

WITNESS:


And we're talking about at a time when there were no - no black person was going to be able to buy shares in no Tucker's Town project.  Not that project, okay?  We couldn't even go into the hotel.  We couldn't go through the front door, okay?  

So, to be forced off your property for that kind of treatment and watch somebody else that was sitting in Government sitting on the board of directors, you know, it's hypocritical, contradictory.

JR. COUNSEL:

Well, Mr. Stovell, I want to thank you for your evidence.  It's been very helpful to the Commission.  But at this time, we have Reverend Whalen, who's present, from the Marsden Church.

WITNESS:


Sure.

JR. COUNSEL:

The Marsden Church of course was given adverse notice as there may be comments that go against the church or… or may shed the church in a bad light.  So, Reverend Whalen is here, and he may ask you some questions.  

WITNESS:


Sure.  Yes.

JR. COUNSEL:

So, we're going to give Reverend Whalen the floor and see if he has any questions for you.

WITNESS:


Yes, sir.

JR. COUNSEL:

And then after that, you'll get some questions from the Commissioners, but Justice Wade-Miller will address you at that particular point in time.

CHAIRWOMAN:

Thank you.  Pastor Whalen, you may go ahead.  

PASTOR WHALEN:

Yes, good morning, Justice and Commissioners, Counsel.  Good morning, Mr. Stovell.

WITNESS:


Good morning.  

PASTOR WHALEN:

Good morning.  Just wanted to ask a couple of questions if I may? 

Do you recall when Marsden and the Tucker's Town Historical Society first started to work together in addressing the Cemetery?

WITNESS:


Sort of, yeah.

PASTOR WHALEN:

I think one of the earlier meetings was June of 2007, I think, when we went down to Tucker's Point Club to address some grievances and concerns that we had spoken about that we wanted to present to Tucker's Point Club.  

Do you… I don't know if you recall that.  First and foremost, would have been about the driving range.  I don't…

WITNESS:


Yeah.

PASTOR WHALEN:

Right.  So, do you recall what our primary grievances were that we were raising with regards to Tucker's Point Club?  

WITNESS:


I think one of the main grievances that I could remember right off was the golf balls coming down on the – landing on the golf course and all around – because I'd been down there myself and saw golf balls all over the place.  

PASTOR WHALEN:

Right.  Right.  And I believe we were also addressing after the first issue in terms of moving the driving…

WITNESS:


Driving range, yes.

PASTOR WHALEN:

Right.  It was about the protective netting and whatnot.  You recall that?

WITNESS:


Yeah.

PASTOR WHALEN:

Yeah.  So, it/I don't know about with yourself, but I know for myself and with the Church, there was a lot of frustration in terms of having our grievances met.  

And so, over the years and the time, there's been numerous meetings between myself, the Trustees of the Church and with yourself and other members of the Tucker's Town Historical Society with regards to dealing with the Cemetery.  And I think some of that was reflected in your evidence today with the service.  

You showed the pictures of the service.  I think that things:  The ground-penetrating survey; Counsel asked you a question with regards to Dr. Triggs.  And I think you would recall that Dr. Triggs actually came at the invitation of Dr. Harris.  

WITNESS:


Yeah.

PASTOR WHALEN:

Right.  So, he was working with Dr. Harris and so his evidence, I think Counsel had asked a question with regards to his findings refuting Dr. Harris, but I don't think that that was the report.  Was there anything in Dr. Triggs' evidence that refuted what Dr. Harris was saying or…

WITNESS:


Well, the only thing that I myself don’t recall, yet I… no, I don't have it - no report.  I don't have the report, no copy of it or anything, other than what the ombudsman had put out, but I was made to understand that Dr. Triggs… I don't want to get it all twisted up here - you know, of course, he just did the ground-penetrating thing.

PASTOR WHALEN:

Right.

WITNESS:


And I think Dr. Harris, I don't know where he got the idea from that the graves up the top were not real.  They were just something that were just put there.  

PASTOR WHALEN:

Well, I must admit that I don't believe I had, until today, seen the pictures that you were showing that you had taken.  The ground-penetrating survey indicated – and I'll come back to the issue about the grave tops – but the ground-penetrating survey showed that there were some graves outside the walls.  Were you aware that?

WITNESS:


I had, yeah, I did.  I heard something about that, yeah.

PASTOR WHALEN:

Right.  So, it's my understanding that that area where the graves were outside the wall was where the wall was actually knocked down.  Were you aware of that?

WITNESS:


That's what I heard.  Yes.

PASTOR WHALEN:

Okay.  So, it wasn't, you know, the bulldozing of the wall for no reason?  It was to extend the…

WITNESS:


But you see…

PASTOR WHALEN:

… to include the other graves?
WITNESS:


But the thing that upset us was that we felt that as being descendants, off-springs of descendants of the Cemetery, that the desecrating – as Tucker's Town Historical Society – we felt sort of let down that no one didn't tell us what was going to take place.  We weren't actually in the loop of this.

PASTOR WHALEN:

Right.  And hindsight, that was wrong, yeah.

WITESS:


Someone called us up – called me up anyway – on my job to tell me what they were doing.  I, of course I was… I started to get a headache right there and then.  You know, what the heck's going on here?  

So, I got…I got hold of Dubois, Mr. Dubois, and Danny, and we went down to s see what was going on.  And we were – we weren't too happy.  

Now, somewhere inside… somewhere in a statement somewhere… I read whereas you made a statement, I think it as to the newspaper, that the concern of the Cemetery was more in the care of the Methodist Church and Tucker's Point and that we… you did not need to inform us of the Tucker's Town Historical Society.  

And we took an exception to that because, you know, I've got family members buried down there, right?  We took an attitude towards that.

PASTOR WHALEN:

I can understand.  Yes, sir.

WITNESS:


Right?  Why we would have been left out.  No-one saw fit to… and that was the reason why I said, well you know, we were looked upon as like if we were nothing.  That's my blood down there, the history of my peoples.

PASTOR WHALEN:

Yeah, I apologize for that perception.  Indeed, in hindsight, I think because we were working together in a number of points and dealing…

WITNESS:


And that's what I…that's what I would have thought, because like I said, we were… we went to the church.  We went to be a part of the Church because the Church people, the descendants originated from the old Tucker's Town Church, right?  

And they were getting together to work to discuss what we think could be done with the Cemetery or how we could get to maintain the Cemetery down at Tucker's Town and we felt that for that to be done and said, right, sort of knocked us off commission.  What do you mean?  I mean, we're nobody now.  We're not important.

PASTOR WHALEN:

Well, it wasn't…I don't recall that statement but certainly it wasn't the intent.

WITNESS:


It was right in the paper – right in the newspaper. 

STOR WHALEN:

Okay.  But it wasn't the intent of the Church to… to slight the…

WITNESS:


Tucker's Town Committee.

PASTOR WHALEN:

Right.  Because I think you would agree that since all of this happened, we have tried to have some coming together and to try to resolve issues with the former Ombudsmen,  For example, the meeting, I believe you were at the meeting with Arlene Brock and Dr. Harris – about Tucker’s Town?

WITNESS:


No, no, no, no, no, no, no, not.

PASTOR WHALEN:

But the other members of the Tucker's Town Historical Society attended.  

Let me ask you this question.  And it has to do with the intentions of the Church.  You recognize the trustees of the Church and the members of Marsden have a lot of descendants.  

WITNESS:


Yeah.

PASTOR WHALEN:

In…in the grave.  

WITNESS:


Yeah.

PASTOR WHALEN:

Right.  And so…

WITNESS:


Some of them people are related…a lot of people are members of the same grandfather I had…I had a great-great great grandfather; same members.

PASTOR WHALEN:

Yes, sir.  Yes, sir.  And so, it would not be in the interest of the Church or the trustees to desecrate its own Cemetery.  I mean, that wouldn't make too much sense, would it?

WITESS:
No.  

PASTOR WHALEN:

No.  So, the… I think what happened… well, first of all, you've addressed it and I've agreed with you that probably a lot would have been avoided if Tucker's Town Historical Society was in the loop in terms of the decision that was made upon the recommendation of Dr. Harris and this ground-penetrating survey.  

The pictures that show our earlier state and then a later state with these concrete tops because I think that pictures that you showed today, there was some kind of tops, right?

WITNESS:


Mm-hmm.

PASTOR WHALEN:

But it wasn't the concrete tops that ended up being added later.  When we had the services, there was… those tops were not the original ones.  

WITNESS:


Well, apparently those tops - there were no original tops.  I mean they were concrete tops.  Somebody made the tops up.  I don't know where they come from, right?
PASTOR WHALEN:

Right.

WITNESS:


Like I said there were no tops on the graves when I went down there – when I first saw this – no tops was on.  And there weren't even no tops laying around anywhere.

PASTOR WHALEN:

Right.

WITNESS:


Right?  So, I don't know… those things were put on there… I don't know when exactly when they were put on, but I mean they were there and whitewashed and all.

PASTOR WHALEN:

Right.  Exactly.  So, that was…

WITNESS:


So, the graveyard was cleaned up and the hedges were trimmed.  But I… in one of the pictures, if you see the pictures, one… in some of the pictures, they're not painted, right?  

PASTOR WHALEN:

Right.

WITNESS:


But they were painted sometime after… I don't know exactly when they were painted after that – but when they were exactly painted.

PASTOR WHALEN:

Right.  So, part of what Dr. Harris had recommended in terms of removing what he called sarcophagi, which are that these tops that were added later, the intent was to restore to the original state.  

WITNESS:


So, I guess that's what it's supposed to do, yeah.

PASTOR WHALEN:

Right.  Okay.  All right.  Thank you, sir.  

WITNESS:


Yeah.

PASTOR WHALEN:

I have no other questions.  Thank you.

WITNESS:


Thank you.  

CHAIRWOMAN:

Is that it, Mr. Whalen?  Those were your questions?

PASTOR WHALEN:

Yes, ma'am.

CHAIRWOMAN:

Thank you very much.  

PASTOR WHALEN:

Thank you.

CHAIRWOMAN:

Counsel and Mr. Stovell, we're going to take the luncheon break now and resume at 1:30 pm.  When we resume, Commissioners would like to ask some questions, Mr. Stovell.

WITNESS:


Yes.

CHAIRWOMAN:

So, if you will stand and depart and then we'll resume at 1:30 pm.  

WITNESS:


Okay.

CHAIRWOMAN:

Thank you.

LUNCH BREAK
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